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El cantautor valenci� actua aquesta nit a Sant Feliu de

Gu�xols.
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Ara que "Rellotge d'emocions" ja fa uns mesos que

est� en rodatge, com est� funcionant?

El disc �s complex, molt personal, i a la gent li agrada.

Possiblement, com que ja fa anys que vaig pel m�n, algunes de les

claus subjectives queden m�s clares. El disc va molt b�, i les

can�ons en s�, cantades en un recital, com totes les can�ons

noves, en un primer moment poden sorprendre per� despr�s em

demanen, algunes, repetir-les.

Parla de X�tiva, de Val�ncia, de la guerra de l'Iraq del 91, la

Barcelona de 1971... La realitat actual no �s tan inspiradora?

Jo no parlo d'aquestes coses, jo el que he fet s�n can�ons. Parlar

�s una altra cosa. Jo no he hagut de fer una can�� de

Cantacronache, que deien els italians; aix� ho fa m�s aviat el periodisme, i cada vegada menys el periodisme i

m�s la televisi�. L'actualitat �s una cosa tan complexa... Potser el que interessa m�s �s la inactualitat, perqu�

l'actualitat canvia cada mitja hora. Les can�ons s�n una altra cosa, un destilálat de moltes experi�ncies, d'estudi,

de sentiments, d'expressions, de coses viscudes, imaginades, somiades, desitjades, perdudes... Tot aix� s�n les

can�ons. I si fas una can�� ben feta, durant un any, potser quan acaba l'any resulta que ja ha passat. Tu creus

que Veles e Vents t� una actualitat cur ta o llarga? O D'un temps d'un pa�s, �s una can�� de quan, de qui...? O

Diguem no: creus que puc dir "no" a les mateixes coses que dic en aquella can��, que la vaig fer  el 63? �s clar

que les puc dir igual! I aix� �s actualitat? No es tracta de mirar el diari o la televisi� i fer un cat�leg de les coses

que no funcionen i de les que s� que ho fan. Per a mi, fer can�ons i cantar �s tota una altra cosa.

Can�ons com Diguem no Al vent, salvant les dist�ncies, encara s�n vigents?

Aix� no ho haig de dir jo. D'aquestes dues can�ons hi ha la tira de versions de gent joven�ssima. Si s�n vigents o

no ho ha de dir la gent.

M'imagino que, per molts discos nous que tregui, la gent li segueix reclamant aquestes.

S�, i hi ha can�ons que apareixen de forma intermitent. Com que far� ja m�s de 50 anys que estic en l'of ici, hi ha

can�ons que fan com el Guadiana, que desapareixen i despr�s tornen a sorgir, estic un temps sense cantar-les i

despr�s a gent me les demana... Tinc un petit can�oner que he fet al llarg dels anys, d'unes 150 can�ons, i n'hi ha

una vintena que si no les canto la gent de seguida me les demana. Per� n'hi ha d'altres que s�n f luctuants, a par t

de les noves que vaig presentant.



Ara feia temps que no editava material nou...

B�, en realitat vaig editar-ne en el 2000, per� formava par t de la Integral, i com que estaven dins d'una distribuci�

m�s aviat tem�tica, algunes igual van passar inadver tides. De can�ons noves d'estudi no en feia des de 2006,

perqu� totes les can�ons d'ara les havia gravat pr�viament en directe al recital de l'Ol�mpia per celebrar els 40

anys del primer recital que vaig fer, el 1966. O sigui que ja les tenia fetes. El que intento fer sempre, i aquest cop

m�s que mai, �s provar les can�ons i cantar-les abans en p�blic.

Per veure com funcionen?

No, per veure com s�n. Hi ha moltes versions diferents que pots fer. Algunes d'aquestes van ser gravades al

recital de l'Ol�mpia; altres les he anat cantant i quan les tenia clares les he gravat. Perqu� quan acabes una

can�� encara no saps ben b� qu� has fet, excepte amb petites excepcions. En canvi, quan comences a cantar i

veus les interpretacions que va agafant el que has escrit, vas veient les coses m�s clares. I aix� com un recital

�s sempre diferent, el disc �s sempre la mateixa versi�, i si l'has cagat en un moment, ho tens per tota la vida.

Aquest cop vaig dir: primer ho canto tot tant com pugui i despr�s far� el disc.

Li sap greu el buit que ha denunciat en diverses ocasions de les administracions valencianes?

Em sap greu des d'un punt de vista personal. Per� tingues en compte que tinc 70 anys i aix� et d�na una cer ta

dist�ncia de determinades coses. I la meva vida no ha anat mai lligada a les institucions, perqu� si no, no

m'hagu�s menjat una rosca. Des de l'any 59, que faig Al vent, i el 62, que comen�o a cantar en p�blic, i el 63, que

sur t el primer disc, f ins el 79, encara hi ha censura i prohibicions. Les institucions fan possible moltes coses,

per� tamb� en dif iculten moltes altres. Jo he anat una mica pel meu compte, i quan he pogut recolzar-me ho he

fet en gent que veuen que el que faig val la pena, per� no gaires vegades.

Se sent m�s reconegut a Catalunya que al Pa�s Valenci�?

No... Aqu� jo he fet la meva professional, per� sempre que canto a Val�ncia ve molt�ssima gent. Una altra cosa �s

que, des del punt de vista dels mitjans de difusi�, no s�c una persona grata.

En el seu moment, vost� es va rebelálar contra la situaci� pol�tica i social. A la societat valenciana actual li falta

un punt de rebelália?

Hi ha un sector de la poblaci�, que evidentment no �s majoritari, que s� que est� en aquest punt de rebelália,

d'intentar que la gent pugui viure b�, amb just�cia i sense corrupci�, lliber tat d'expressi�, sense censures ni

prohibicions. Hi ha molta gent que ho pensa i que voldria por tar-ho a la pr�ctica. El que passa �s que el sistema

�s el que �s, i no se'n coneix un altre de millor,  i llavors qu� passa? Doncs que els altres tenen majoria absoluta.

Aix� vol dir que alguna cosa fem malament els que no pensem com ells, i ells ho fan molt b�. Coneixen millor

quines s�n les regles del sistema que no pas la gent alternativa. Quan guanya la dreta �s perqu� l'esquerra ho

ha fet malament, si �s que podem parlar d'esquerra i dreta.

I a nivell musical, com veu el panorama del Pa�s Valenci�?

Hi ha molt�ssima gent de diferents tend�ncies, estils, maneres de fer... tots a un nivell m�s que acceptable. Per�

tenir en contra els mitjans propis, tenir en contra el govern of icial i amb majoria absoluta, �s molt complicat. La

gent jove ja t�, de per si, dif icultats per donar-se a con�ixer, per� si a sobre els tanquen els altaveus i les

possibilitats d'imatge, que la gent els conegui.... Avui Internet est� suplint aquestes coses, per� si una cosa sur t a

la televisi� diverses vegades, al f inal ho coneix tothom. A Internet, en canvi, tens la sensaci� que �s tan ampli

que all� nom�s circula per un circuit ja previ. Nom�s ho escolta la gent que li agrada un cer t tipus de m�sica.
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